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Rok 2000 začal po velikých oslavách konce století a tisícletí, což bylo 

špatně, konec je teprve tento rok. Oslavy si zopakujeme na konci letošního roku. 

Nové století a tisíciletí začíná až rokem 2001. 

Letošní rok není rokem žádných výrazných změn, byl ukončen tak jako 

začal, tedy stále s opoziční smlouvou mezi ČSSD a ODS. Ve vládě sice došlo k 

výměně ministrů, ale nikoliv stran. Těchto změn bylo 5 a každý si sám vyvodil, 

zda tolik změn v nejvyšších státních funkcích bylo znakem zdařilé práce. Mimo 

to, stěží najdeme v Evropě zemi, kde by ve vládě nezastávala funkci žádná žena, 

jako je tomu stále u nás. A že nám se to nelíbí. Pod vedením poslankyně Volfové 

byla vytvořena stínová vláda jenom z žen a občas o sobě dává dost důrazně vědět. 

Za událost roku lze počítat klonování ovce a přečtení genomu.  

Z dlouhodobého hlediska to znamená cestu k léčení dosud nevyléčitelných 

chorob. Skeptické předpovědi ale varují, že se lidé začnou spoléhat na možnost 

nápravy našich nejrůznějších neřestí a větší bezstarostnost o vlastní zdraví povede 

k ještě bezstarostnějšímu způsobu života.  

V letošním roce upoutává pozornost vystupování odpůrců jaderné 

energetiky nejen našich, ale hlavně rakouských, kteří několikrát blokovali naše 

hranice s Rakouskem při protestech proti spuštění jaderné elektrárny TEMELÍN. 

Zastánci spuštění se dočkali po několikátém odložení 11. října – a je jich podle 

průzkumu asi 68 % – kdy elektrárna se začíná rozjíždět po dlouhých 21 letech a 

velkého překročení financí. 

Na pozvání prezidenta Havla proběhlo u nás zasedání Měnového fondu a 

Světové banky. Demonstrace, které takováto zasedání provázejí, přerostly v Praze 

v pouliční válku, která tu zuřila několik hodin. Cvičení pouliční bojovníci se sjeli 

do Prahy hlavně z Německa, Polska, Španělska a Itálie a zasypali naše 

těžkooděnce dlažebními kostkami a zápalnými lahvemi. Televize toto střetnutí 

sledovala a s ní většina občanů, šokovaných takovým násilím. Konečný účet 

těchto bitek v ulicích Prahy byl velmi smutný, mimo zadržených a raněných škody 

dosáhly řádu desítek milionů. 

Násilí, pogromy, zátopy, zemětřesení, rasismus a mnoho jiných katastrof 

probíhá v celém světě. Většina z těchto katastrof je závislá na tom, že se lidé mezi 

sebou neumějí domluvit. Potopy a zemětřesení člověk těžko může ovlivnit, ale na 

stražené pumy, pogromy, občanské války z náboženských důvodů, atentáty a jiné 

hrůzy by ovlivnit šly, kdyby byla ochota z obou stran. Nastražené pumy či 
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výbušniny se již objevují i u nás, a to nejen v Praze, ale i v naší blízkosti, 

Olomouci či Přerově. A to by mělo být pro nás varující, kam jsme se to dostali. 

Na konci roku proběhly volby do krajů a do Senátu. Poznamenala je jen 

velmi malá účast. Hlasovací právo využil jen každý třetí z občanů s hlasovacím 

právem a druhého kola senátních voleb se zúčastnila jen pětina. Někteří nepřišli 

třeba proto, že je politika nezajímá, ale mnozí svou neúčastí dávají najevo 

nesouhlas se současnou politikou. Ozývají se hlasy, že kraje ničemu nepomohou 

a jen naroste byrokracie a Senát připadá velmi mnoha lidem zbytečnou a velmi 

drahou institucí. Je překvapující, kolik lidí by hlasovalo pro jeho zrušení. 

V tomtéž měsíci – listopadu – proběhly volby i v USA a 5 týdnů se 

odehrávala bitva o to, kdo vlastně bude prezidentem. George Bush to nakonec nad 

Al Gorem vyhrál nejtěsnějším rozdílem v dějinách USA. Tyto volby měly řadu 

nej: nejdelší, nejdramatičtější a nejdražší. 

Velice diskutovaná byla naše účast na EXPO v Hanoveru. Byla provázena 

mnohými nezdary a přesto, že ji navštívilo 17 milionů lidí, skončila ztrátou  

2,4 miliard. Občanů se spíše dotýká květnové desetiprocentní zdražení jízdného 

vlakem, krachy bank, které se také hradí z našich daní i velmi deficitní rozpočet. 

Hned počátkem roku se čeští hokejisté do dvaceti let stali mistry světa. O 

tom, že jsme světová špička v hokeji jistě nikdo nepochybuje, obzvlášť po triumfu 

v Petrohradě, kde si naši hokejisté udrželi titul mistrů světa. Praha a celá země 

zažila znovu velkolepé oslavy jejich zlatých medailí. Ale největší světovou 

událostí byly letní olympijské hry v Sydney. Z našich sportovců se o zlaté medaile 

postarala Štěpánka Hilgertová a Jan Železný. Koncem listopadu zemřela naše 

olympijská legenda, Emil Zátopek, který trojnásobným vítězstvím v běhu na  

5 km, 10 km a maratonu v roce 1952 ohromil celý svět. Stal se olympionikem 

století a týden po své smrti byl vyhlášen legendou století. Ve fotbale tak slavní, 

jako v hokeji nejsme, hned v úvodu jsme ze soutěže na EURU vypadli, což bylo 

pro skal ní fanoušky velikým zklamáním. 
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POČASÍ 

Letošní zima nebyla na sníh skoupá ani u nás. Pole, přikrytá bílou peřinou, 

odpočívala. Očekávání jara bylo slibné, naděje na pěknou úrodu ve výhledu. Ale 

počítat, co budeme sklízet se má, až je úroda pod střechou, a ne na poli nebo na 

zahrádce. Divoký nástup jara a rychle se rozvíjející keře a stromy, na polích 

obilniny v nezvyklém teple rychle rostoucí ukazovaly na mimořádně příznivé 

jarní počasí. Opravdu mimořádné, protože tak teplé až horké počasí, trvající po 

mnoho dnů, není u nás pamětníka. Sucho a sucho. Čemu se z počátku v teple 

dařilo, nyní uvadá. Ani nepatrný deštík na Prvního máje nemohl nic moc 

zachránit. Země, vyprahlá sluncem, vláhu ihned vsákla a opět stejné sucho. 

Očekávané deště konečně nastaly ve druhém týdnu května. 

Za toto nezvyklé jaro bez vláhy jsme zaplatili „tvrdou daň“, protože na 

některých polích nevzešla, vlastně uschla naděje dobré úrody. Sucho dopadlo i na 

naše družstvo. Ani v zahrádkách se moc nedařilo. Vlastní studna se stala pravým 

požehnáním pro zahrádkáře, protože zalévání z vodovodu se stalo finančně velmi 

zatěžující a mimo to, ke konci suchého období byl v obci vyhlášen stav omezení 

v odběru vody, tedy konec zalévání. 

Velká vedra se střídají s náhlým ochlazením – rozdíl i 15 st. –, deště stále 

málo, deficit vlhkosti stoupá. Veškerá úroda dozrává asi o 3 týdny dříve.  

Začíná třetí dekáda června a na polích se chystají žně. Ale červencové 

počasí je stejně zrádné jako dubnové, je chladno, denně prší, a tak se zemědělci 
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smutně dívali, jak jim rozmary počasí ničí i tak malou úrodu. Některé dny je tak 

chladno, že bylo nutno dokonce topit. Do rozmoklé půdy nemohou vjet traktory. 

První dekáda srpna neslibuje veliké zlepšení, ale přece jen se občas ukázal 

pěkný den se sluníčkem. Od druhé dekády srpna dosahovaly některé dny více jak 

30 st. C, což označujeme jako tropická vedra a až do konce srpna panovalo pěkné 

letní počasí. 

Září je poměrně suché, je teplo, ale z dřívějších let známe hezčí „babí léto“. 

Letos bylo často podmračené počasí, ale málo pršelo, nebylo nijak chladno. Celý 

tento rok byl málo deštivý, deficit vlhkosti se do konce roku nepodařilo vyrovnat, 

Na Moravě, u nás na Hané, pršelo mnohem méně než v Čechách. Než se mraky 

dostaly ze západu k nám, nebylo z čeho pršet, poslední zbytky zůstaly na 

Vysočině. 

Říjen byl mimořádně teplý, lišil se od průměrných teplot až o 9 st. C.  

V polovině října bylo u nás naměřeno 25 st., které se na sluníčku vyšplhaly až na 

30 st. Vytahovalo se znovu letní oblečení. Na tak krásnou sklizeň řepy za 

slunečného počasí budou lidé dlouho vzpomínat. 

Dalším mimořádně teplým měsícem byl listopad. V polovině měsíce 

rozkvétaly znovu fialky, bergenie, rašily kočičky, olše a na ovocných stromech 

stále není opadané listí. Rostliny byly z mimořádného tepla dezorientované. 

Teprve ve druhé dekádě se objevil první podzimní nesmělý mrazík, který neublížil 

ani poupatům růží. 
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V prosinci bylo ještě někde možno kosit trávu, chodit do lesa na houby, 

hlavně václavky. Ježci se předčasně probouzeli ze zimního spánku, na ovocných 

stromech rašily pupeny. Po sněhu ani památky. 

Mimo července a září byly letos všechny měsíce teplotně nadprůměrné. V 

červnu padly 4 teplotní rekordy a celý listopad byl čtvrtým nejteplejším měsícem 

od zahájení měření v roce 1775 v Klementinu v Praze. Sama zima byla nejteplejší 

za uplynulé století. 

Ukazuje se, že globální oteplování a klimatické změny nejsou žádným 

výmyslem ekologů, ale faktem, se kterým musíme počítat. Letošní rok nás o tom 

přesvědčil. 

VOLΒY 

do krajů a do Senátu proběhly v neděli, 12. listopadu. Krajské volby vyhrála 

ODS, čtyřkoalice byla na druhém místě, třetí místo obsadila KSČM, což je pro ni 

výhra a ČSSD byla až čtvrtá. Třetí místo pro KSČM svědčí o tom, že máme moc 

krátkou paměť. V naší obci byla účast občanů u voleb vyšší, než byl celostátní 

průměr. Mohlo volit 885 voličů, skutečně volilo 329, platných hlasů bylo 

odevzdáno 326. Z těchto čísel je patrno, že to bylo opravdu více než celostátní 

třetina. 

Senátní volby, které probíhaly ve stejné době, se naší obce netýkaly a 

zastupitelstvo na Obecní úřad se bude volit až za dva roky. 
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Počty hlasů: ODS 87 hlasů 

 KSČM 68 

 Čtyřkoalice 

(KDU-ČSL, Unie svobody, ODA, DEU) 

48 

 ČSSD 47 

 Nezávislí 39 

 Moravská koalice 10 

 Náš kraj 21 7 

 Strana za životní jistoty 6 

 Republikáni Miroslava Sládka 5 

 Česká strana národně-socialistická 3 

 Československá strana socialistická bez hlasu 

 

OBECNÍ ÚŘAD 

Zastupitelstvo na OÚ zůstává stejné. Ke změně došlo, ale již v roce 1999, 

kdy byl jmenován nový správce budovy. Pana Heina, který se odstěhoval, 

nahradil pan Sleha a tato výměna byla velice šťastná, protože péče o budovu a její 

okolí se velice zlepšila. Pan Sleha bydlí hned vedle OÚ, takže nepotřeboval byt, 

Proto po uvolnění bytu rodinou Heinovou v tomto roce došlo k celkové opravě, 

kterou tento byt již potřeboval. Byla provedena rekonstrukce střechy – byla 

provedena i na druhé boční části – dále bylo v bytě vyměněno vodovodní potrubí 

a topení. O byt byl velký zájem. Z uchazečů byl vybrán pan Lumír Toufar, protože 

jediný ze zájemců měl manželku a děti a byl ochoten v případě, že by současný 
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správce svou činnost končil, tuto práci převzít. Byt byl jeho rodině odevzdán v 

dobrém stavu. 

Dále byla v hlavní budově Kulturního domu před plesovou sezonou 

provedena rekonstrukce sociálního zařízení. Současně se prováděl nový rozvod 

elektřiny v šatně a předsálí. Sociální zařízení je nyní na úrovni 

několikahvězdičkového hotelu. Plynovod a vodovod byl vybudován i k obecnímu 

objektu – dům čp. 5 – podél cesty „za humny“. 

V domě pečovatelské služby byly průběžně prováděny drobné opravy a 

úpravy a na příští rok je plánována nová omítka ze dvora a oprava pavlače. O 

bydlení v DPS je zájem, proto každý, kdo se hlásí, bude zařazen do nabídky 

vyvěšené na veřejné tabuli u OÚ a prodejny Jednoty. Pokud žadatel nebude z naší 

obce, či prodá svůj dům, obec bude požadovat příspěvek 35 000 Kč. V nutných 

případech bude prominut. DPS je pečovatelský dům, a proto tuto službu 

pečovatelky musí každý jeho obyvatel odebírat a samozřejmě platit. Pokud tuto 

službu nepotřebuje, zabírá tak místo těm, kteří se bez této péče neobejdou. 

Každoročně žádá o příspěvek na opravu kostela náš pan farář. Kostel je 

barokní, památkově chráněný, a proto v mezích možností zastupitelé příspěvek 

odhlasují. Mimo to je povolena jednorázová sbírka v obci, která letos proběhla ve 

dnech od 15. srpna do 30. září a bylo vybráno 38 120 Kč. Tato sbírka nenalezla u 

všech občanů pochopení, pan farář se zdál některým lidem neodbytný. Spíše 

bychom měli ocenit jeho velikou snahu a obětavost při péči o tuto jedinou větší 
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památku v obci. Udržet kostel v dobrém stavu, na to je třeba opravdového 

zanícení. 

Úpravě obce věnují současní zastupitelé velkou pozornost. Dlouhá léta se 

volalo po chodníku na Lutínské ulici, vloni byla provedena strana naproti Jednoty, 

letos byl dokončen chodník po křižovatku k řadovým domkům, řadovkám, jak se 

běžně říká. Již léta tu bývá velký provoz aut a rodiče pouštěli své děti se strachem 

na cestu do školy. Tím byl splněn dluh dětem. U pošty byl upraven přístup novými 

schody, totéž u DPS, ale opominula se možnost přístupu pro vozíčkáře. Dále 

upravoval zelený pás u pošty, který byl ostudou obce. Pás byl zorán, upraven, 

zaseta tráva a nasázeny okrasné dřeviny. Ochrana proti spěchajícím občanům 

přece jen ochránila zasetý trávník a ten měl možnost vyrůst. V prostoru u hřiště 

byly vysázeny stromy, které se zalíbily zlodějům a budou tedy nahrazeny novou 

výsadbou. To vykácení stromů podél silnice do Olomouce v prostoru u družstva 

– byly napadeny škůdci – se původně rozhodli ponechat pařezy na místě, protože 

jejich likvidace by byla velmi drahá, Mezi nimi byly vysázeny doubky a ty 

nevydržely nápor výfukových plynů z projíždějících aut. Zůstaly jen kolem 

FAMA. Stálo by za úvahu, při obnovované výsadbě, odstranit přece jen, i když 

draho, nevzhledné pařezy. 

Pro péči o trávníky byla zakoupena nová sekačka, malý traktor. Pravidelná 

péče o trávníky v obci i na hřbitově je už znát zlepšením vzhledu nejen obecní 

zeleně, ale protože příklady táhnou, zlepšil se i prostor u mnoha domů. Pěkný 

pohled už naskýtá Topolanská ulice, trávníky i keře u řadových domků a také 

nově stavěné vily pečují nejen o krásný dům, ale také o své nejbližší okolí. 

ODPADY – to byl a je veliký problém nejen v naší obci. V letošním roce 

konečně vyšla změna zákona o odpadech a bude je nutno rozdělovat. Kontejnery 
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na plastové /PET/ odpady a sklo jsou umístěny u obchodu Jednota, u OÚ, na 

Válkově a ve dvoře školy Topolanská. PET odpad je nutno znehodnotit na co 

nejmenší objem a neodhazovat mimo nádoby, ať na těchto místech nevznikají 

nevzhledné hromady. A bohužel, vznikají, protože občané si navykli pít koupenou 

vodu místo vlastní, je odpadu mnoho a odvoz každých 14 dní v letních měsících 

nestačil. U nejčastěji používaných – u Jednoty a u OÚ – vznikaly velké hromady. 

Mimo to organizuje obec vždy v dubnu odvoz doslouživších praček, 

televizorů, ledniček i mrazniček, koberců a zbytků barev, železa a podobně. Stojí 

to nemalé peníze z obecní pokladny, jak se zmíním závěrem této kapitoly. Přes 

tato opaření se stále v okolí obce objevují „černé skládky“, které hned po jejich 

odstranění vzniknou znovu. Úvaha o hlídači je nesplnitelným snem, protože by 

jich muselo být několik a na to obec nemá peníze. Způsob tvoření těchto skládek 

– jede auto, najednou se otevřou dveře, z nich vypadne plný pytel odpadu a řidič 

ujíždí pryč. Bůhví odkud se ten odpad bere, ještě dobře, že nežijeme na hranicích 

s Německem nebo Rakouskem, protože tam svůj odpad jezdí vysypávat naši 

sousedé. 

Nemilý dopad na peněženky občanů mělo zvýšení poplatků za odvoz 

popelnic od 1. dubna z 16 Kč na 25 Kč, což je více, jak o polovinu původní ceny. 

A ani to není konečné číslo, protože je zcela reálná úvaha o kapitaci za odvoz, a 

to na 1 občana asi 250 Kč ročně. Pro mnohé to bude znamenat podstatné zvýšení, 

ale pak snad zmizí „černé skládky“ v okolí obcí a měst. Bohužel, nemalé zvýšení 
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čeká i poplatky za vodné a to od 1. ledna 2001. Život se zdražuje, a ne vždy se 

platy této inflaci přizpůsobují. 

Doprava ČSAD – bus – i na ni obec přispívá nemalou částkou 190 000 Kč 

ročně, a přesto je tato doprava drahá. Jedna jízda do Olomouce stála 10 Kč, také 

zvýšena o 1 Kč. Pokud majitel osobního auta nezapočítává amortizaci svého vozu, 

tak se pro něho vyplatí při cestě dvou osob jízda vlastním vozem do města na 

nákupy, či za kulturou. A dnes již nejsou někde vzácností i dvě auta v rodině. Aby 

se spíše využívala hromadná doprava, musela by být v první řadě levnější, a to 

tedy vůbec není. 

Výstavba rodinných domků na Topolanské i na Lutínské dále pokračuje. I 

v centru obce se staví, hlavně u školy na Topolanské směrem k obci. Stavebníci 

na Lutínské byli seznámeni s podmínkou dostavby – kolaudace do 4 let – a obec 

dostala dotaci na inženýrské sítě v této lokalitě. Na jeden rodinný domek částku 

80 000 Kč, což není tak málo. Inženýrské sítě, to je vybudování kanalizace, 

vodovodu, komunikace a elektrické přípojky. Letos na podzim zde bylo 

dokončeno pouliční osvětlení, kanalizace a vodovod byly dokončeny loni, s 

novou silnicí se počítá příští rok. O výstavbu dalších domků na Topolanské  

/6 domků/ má zájem pan Skácel, který je chce provádět pod svou firmou. Další 

výstavba na druhé straně v této lokalitě je limitována podmínkou obce investiční 

kanceláři, tedy i panu Skácelovi, o zaplacení 2 000 000 Kč za eventuální připojení 

do již provedené inženýrské sítě. Ty jsou budovány obcí a ta je nemíní dávat 
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zdarma. Teprve po zdárném jednání lze započít se stavbou. Zastupitelstvo 

výstavbu podporuje, je to naděje nastěhování mladých rodin do obce a tím nejen 

zvyšování počtu obyvatel, ale přírůstek dětí do naší školy. 

Nejen samými povinnostmi se OÚ zabýval. Mimo Vítání nových občánků 

uspořádal ve spolupráci s organizacemi obce 25. listopadu Kateřinskou zábavu, 

kde se o malé pohoštění postarali podnikatelé. Vstupné bylo dobrovolné a účast 

veliká, takže dobrovolné vstupné stačilo na zaplacení hudby. Krátce na to,  

1. prosince pozval OÚ všechny důchodce na „Přátelské posezení při cimbálové 

muzice“ a zde se o malé pohoštění postaraly členky Červeného kříže, které upekly 

hanácké vdolečky. Pro důchodce ve věku 75 let, 80, 85, 90 a pak po roce, byly 

připraveny malé dárky s kytičkou. Pokud bylo oslavenec přítomen, přijímal 

blahopřání od paní starostky. Bylo potěšující, jak mnoho lidí se na této akci došlo 

a opravdu dobře se bavili. Důchodci se nedali zahanbit a ukázali, že na parketu 

ještě něco umí a hlavně vydrží. 

Z hospodaření s financemi uvádím některá čísla: 

Předpokládané náklady na vybudování inž. sítí 6 529 000 Kč 

Částka získaná na prodej pozemků pro rod. domky 5 600 000 Kč 

Získaná dotace od státu na výstavbu rod. domků  

rok 2000 

rok 2001 

770 000 Kč 

750 000 Kč 

Rekonstrukce soc. zař. a ostatní úpravy KD 388 000 Kč 

Náklady na svoz odpadu – rok 1999 168 948,40 Kč 

z toho poplatky občanů 

doplatky od OÚ 

88 380 Kč 

80 568,40 Kč 

Rekonstrukce svodů dešťové vody – škola Top. 210 000 Kč 
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Částečná výstavba komunikace na Lutínské 973 000 Kč 

Nákup osvětlovacích těles pro výměnu veř. osv. 200 000 Kč 

Výměna těles veř. osvětl. – Lutínská a Městská 85 000 Kč 

Dokončení chodníku na Lutínské 240 000 Kč 

Plynovod a vodovod k obec. objektu 300 000 Kč 

Rekonstrukce střed nad bočními částmi KD a 

rekonstrukce bytu 400 000 Kč 

Úprava prostranství před poštou a DPS 15 000 Kč 
 

K letošním vánočním svátkům roznášely listonošky do všech rodin v obci 

pěkně upravená blahopřání od OÚ. Nápad dobrý, vydrží i pro příští a další svátky? 

OBYVATELSTVO 

Počet obyvatel na závěr roku vykazuje číslo 1119. Letos se narodilo v naší 

obci nejméně dětí, co si nejstarší občané pamatují. Počet 4 děti je varujícím 

vykřičníkem, ale bohužel, nejen pro naši obec, situace není lepší v celé republice 

i v evropských zemích. Český statistický úřad na tento extrémní stav natality 

upozorňuje a zároveň varuje. 

Vítání dětí do svazku obce přijalo 6 dětí, protože dvojčata Jakub a Matěj 

Holubovi se k nám přistěhovali v červenci toho to roku. Barbora Mílková, Sabina 

Kováčová, Nikola Toufarová a Veronika Šutová jsou z Hněvotína. Jako vždy při 

této akci se pěkným programem pochlubili naši školáci pod vedením paní učitelky 

Novákové. 

Počtem 11 úmrtí je rozdíl více než patrný. Ani přistěhování do obce není 

větší než odstěhování, úbytek 2 občané. Proto zastupitelstvo láká nové občany na 

nějaké výhody při stavbě rodinného domku. 
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Úmrtí v tomto roce: Kočí Emilie – 90 let 

 Murzynová Marie – 88 let 

 Čtvrtlíková Ludmila – 79 let 

 Hynková Zdenka – 86 let 

 Pokorná Božena – 88 let 

 Pospíšil Jaroslav – 62 let 

 Engl Pavel – 72 let 

 Vychodilová Marie – 91 let 

 Hudeček Josef – 58 let 

 Čechová Marie – 82 let 

 Holoubek Ladislav – 59 let  

Nejstarší občané: 

90 let Staňková Stanislava 

89 Kusalová Anna, Albrecht Rudolf 

88 Albrechtová Marie, Eliášková Františka 

87 Dorazilová Marie, Krčková Drahomíra, Nováková Libuše,  

Samková Pavla, Ševčík Jaroslav, Špičáková Marie 

86 Hegerová Božena, Kargerová Marie, Růžičková Anna, 

Skácel Alois, Vysloužil Jaroslav 

85 Dvořáková Ludmila, Ježková Jarmila, Marková Anna, 

Tichá Eleonora 

84 Dostálová Anežka, Hejtmanová Božena, Králová Ludmila,  

Kvinta Jaroslav, Snášelová Marie 

83 Dlouhý František, Ponížilová Helena 

82 Tengler Vladimír 

81 Mohylová Marie 

80 Doležal Svatopluk, Kočí Věra, Linhartová Věra, 

Polesová Štěpánka, Vrbík Otakar 
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Na závěr této kapitoly bych se chtěla zmínit o důvodech přistěhování či 

odstěhování – ty jsou v obou případech stejné, obvykle je to koupě domu či jeho 

prodej, získání by tu ve městě, přivdání či přiženění. 

 

ŠKOLSTVÍ 

Ani naši pedagogičtí pracovníci nebyli spokojení s novelou vládního 

nařízení z roku 1997, která zvýšila úvazky a přivítali letos její zrušení. Úvazek 

učitele základní školy má opět 22 vyučovacích hodin a v první třídě 20 až 22 

hodin podle potřeby školy. Učitelé cítili veliký nápor při zvýšeném úvazku, a 

proto jim současné, vlastně původní podmínky, lépe vyhovují. Když už nemají 

odpovídající platy, neměli by aspoň být přetěžováni. Naše škola zatím nepoznala, 

že pro malý plat pedagogičtí pracovníci odcházejí do lukrativnějších zaměstnání 

a nahrazují je důchodkyně – učitelky, jak lze pozorovat v okolních obcích, hlavně 

ve městech. V letošním roce sice došlo ke zvýšení základních platů, ale na výplatě 

to nebylo znát, jen se přesunuly finance z odměn a osobních hodnocení. 

Již rok probíhá diskuse o dalším vzdělávání v naší vlasti. Diskuse je velmi 

živá a zúčastňují se jí nejen odborníci, ale i laici, hlavně rodiče dětí, jichž se to 

nejvíce týká. Podle návrhu mají být zrušena osmiletá gymnasia, po kterých dříve 

rodiče toužili a tyto školy fungují po roce 1989. Proto se většina diskutujících 

staví za jejich zachování. Cíle a způsoby vzdělávání jsou obsaženy v dokumentu 

„Výzva pro deset milionů“, čímž byl myšlen počet obyvatel naší vlasti, protože 

škola se týká všech, když ne teď, tak zcela jistě později. 
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Na školství bude mít vliv i chystaná reforma veřejné správy. Školské úřady, 

řízené ministerstvem, přejdou na kraj nebo na okres. V rámci těchto změn bylo 

již v Olomouci zřízeno Pedagogické centrum. Funguje od poloviny roku a naše 

škola se již obrací právě sem se svými požadavky nebo problémy. 

Velké odezvy se také dostalo chystaným změnám na novou podobu maturit. 

A opět je diskuse velká, vyjadřovali se nejen odborníci, ale zase i rodiče. Tato 

diskuse prokázala, že návrh je v mnoha aspektech neproveditelný, a proto bude 

původní návrh podle připomínek upraven. 

MATEŘSKÁ ŠKOLA 

Do školy je zapsán dostatek dětí pro udržení dvoutřídní mateřské školy. Na 

školní rok 2000–2001 bylo zapsáno 40 dětí, z toho 15 jich šlo do první třídy. 

Provoz začíná v 6:30 hod. a končí v 16 hod., o půl hodiny později než školní 

družina, která dříve končívala již v 15 hod. 

K hlavnímu poslání patří rozvoj dětské osobnosti a v neposlední řadě 

příprava předškoláků. Na vstup do první třídy lépe připraví mateřská škola než 

rodina. Probíhá zde náprava řeči, výtvarný kroužek a pořádají se různé kulturní a 

společenské akce. Dětem se vždy nejvíce líbí maškarní karneval i opékání 

kabanosu také drakiáda a každoroční školní výlet. Moc se také těší na 

mikulášskou nadílku s Mikulášem, andělem a čertem. Tentokrát musí paní 

učitelky některé děti uklidňovat, jaký mají veliký strach z čerta. Na vánoční 

besídku i ke svátku maminek nacvičily vždy paní učitelky s dětmi působivé 
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vystoupení a děti svými čísly konkurovaly svým dospělejším kamarádům. Dlouhý 

potlesk svědčí vždycky o tom, jak moc se děti líbily. 

Hřiště u školy od jara do podzimu slouží dětským hrám a sportování a 

mnohé dítě, které již chodí do veliké školy, by se sem kvůli hřišti vrátilo. Nikdy 

nebyly peníze na hlídaný provoz na hřišti, proto tam starší děti nesmějí. V 

odpoledních hodinách se na hřišti občas vydovádí děti, které chodí do družiny. 

Aby se dětem ve školce líbilo a rodiče hned, jak přicházejí, viděli, čím se 

jejich potomci zabývají. Výtvarnicí, která má největší zásluhy o výzdobu, je paní 

učitelka Vyroubalová. Nejen třídy ve školce, ale i okna jsou plné obrázků a 

výtvarných dílek. Každému, kdo sem vstoupí, se tu musí líbit. 

Pedagogické obsazení a úklid zůstal nezměněn. 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA 

V organizaci školy a jejich pracovníků nedošlo k žádné zásadní změně, jen 

za paní učitelku Šutovou, která odešla na mateřskou dovolenou, nastoupila paní 

Eva Pospíšilová. 

Počet žáků ve třídách je malý, pedagogičtí pracovníci mají tedy možnost se 

dětem skutečně více věnovat než v plně obsazených třídách. Tato péče je 

nejviditelnější u žáků devátých tříd, kteří se ve vysokém procentu dostávali na 

zvolené školy a obory. 
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Během roku připravuje škola mnoho akcí hlavně pro děti, ale i pro jejich 

rodiče. Pořad ke Dni matek a předvánoční besídka ukázaly, jak mnoho nadšení a 

píle žáci těmto činnostem věnují. Vystoupení pěvecké, dramatické, sportovní a 

taneční bylo vždy provázeno dlouhým potleskem a bylo těžké rozhodovat, kdo 

měl větší úspěch, zda děti ze školy nebo ti malí ze školky. Programy se rok od 

roku zlepšují, pokud to ještě vůbec jde a také návštěvnost je vyšší, jezdí se dívat 

na vystoupení i babičky a dědečkové, kteří nebydlí zde. Dětem se před plným 

sálem také lépe vystupuje. 

Žáci předváděli své znalosti nejen ve školních soutěžích, ale reprezentovali 

školu i v okresních kolech. Mezi úspěšné finalistky patřily Lenka Čuková, vnučka 

zemřelého ředitele školy a Kristýnka Antlová, která na vystoupeních projevuje 

herecký talent. Soutěže měly různé názvy, např. Pythagoriáda, klokánek, 

Benjamín, Kadet apod. Pěknou účast soutěžících mívají školní pěvecké i recitační 

soutěže, do dopravní se hrnou chlapci a daří se ve znalostech historie. A to nejen 

vzdálené, ale škola dbá, aby děti znaly historii své obce, kdy o ní byla první 

zmínka, jak se původně jmenovala, názvy jednotlivých částí a hlavně vědět, že 

podle historiků začala výroba světoznámých tvarůžků právě u nás a podobné 

znalosti. Proto škola pravidelně zve na besedy s dětmi kronikářku obce, tedy mne. 

Mezi akce oblíbené mezi dětmi a konec konců i mezi rodiči patří 

DRAKIÁDA, ale bezkonkurenčně vítězí Den dětí, protože mohou spát ve škole. 

Letos to bylo již podruhé, po úspěchu se tato akce bude konat pravidelně. Letos 
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noc z pátku na sobotu začínala táborovým ohněm s opékáním. Pak se chystaly 

spacáky a děti nedočkavě, většinou s vykulenýma očima a trošičku se strachem 

očekávaly školní strašidla, o této akci se hodně psalo v novinách a sotva skončila, 

už se žáci těší na příští rok. 

Naše škola není počtem dětí velká, ale i zde již byla vybudována počítačová 

učebna. První počítače darovala škole firma WANZL, jak byly u nich nahrazeny 

moderními, ale v současné době část byla vyřazena a obec zakoupila 4 nové. Žáci 

v práci s počítačem předstihují mnohé dospělé. 

Začátek i konec školního roku bývá pravidelně slavnostní, žáci se 

shromáždí v tělocvičně, paní ředitelka zhodnotí závěrem školní rok, na začátku 

popřeje úspěchy a vyhodnotí se nejlepší sběrač papíru a jiných mimoškolních 

činností. Letos se zúčastnila paní starostka Mifková, pan Mádl z družstva a byla 

zastoupena i sponzorská firma WANZL jejím ředitelem panem Ing. Zajícem. Za 

organizace předsedkyně ČSŽ paní Flášarová, která na konci školního roku zve 

děti na prázdninové výlety a začátkem dává prvňáčkům malé dárečky jako 

připomínky prvního dne ve škole. 

Obecní úřad pamatuje na zvelebování obou budov školy. Každoročně 

věnuje větší či menší částku na její údržbu nebo modernizaci. Vzhledem k tomu, 

že jde o 2 budovy, je to starost nemalá. Letos došlo v hlavní budově na Topolanské 

na odkanalizování a hned se to projevilo na vysychající zdi v jídelně i ve sklepech. 

Rekonstrukce jídelny je naplánována na příští rok. Na jaře při tání vody došlo k 
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prosaku vrchní vody do studny, takže se musela vyčistit dokonce dvakrát, její 

okolí okopat do hloubky 2 m, zaplnit slínou a zabetonovat. Prosak zmizel, už k 

němu nedochází. Žáci do školy u kostela již druhým rokem chodí velmi rády také 

proto, že novou fasádou se jejich škola stala jednou z nejhezčích budov v obci. 

Úbytek nově narozených dětí se začal projevovat i na naší škole. Zatím ještě 

počet dětí stačil na plný provoz školy, ale podle počtu předškolních dětí bude v 

dalších letech nutná dotace Obecního úřadu. Nové možnosti po roce 1989,  

např. práce v cizině jako au pair – hlídání dětí a menší práce v domácnosti –, 

studium na cizích školách, možnost žen rozhodnout, kdy dítě chci, to vše a jistě i 

další příčiny sehrály svou roli v poklesu porodnosti. Nadějí pro obec i školu 

zůstávají nové rodinné domky, které se staví v naší obci. Staví vesměs mladí lidé, 

tak jen překonat současnost a věřit předpovědím, že natalita bude zase znovu 

stoupat. 

V době hlavních prázdnin bývá nutné zajistit péči o školní pozemek a 

údržbu okrasných záhonů u obou budov. Vždy v pondělí se podle harmonogramu 

dostavil pedagogický dozor a plánovaný počet dětí. Tuto příležitost děti i dospělí 

využili k odevzdání starého papíru, který v jiné dny o prázdninách nelze přivézt. 

Volné dny ve školním roce 2000–2001 mimo hlavních prázdnin budou tyto: 

podzimní prázdniny 2 dny, vánoční 12 dní, týdenní jarní prázdniny a další různé 

svátky, např. v září nový 28. na sv. Václava, který se jmenuje Den české státnosti. 
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Jedním z patrných rozdílů dnešní a dřívější doby je i to, že do vzhledu dítěte 

nemá vlastně škola co mluvit, je plně na vůli rodičů. A tak již v první třídě se 

objevila dívenka s nalakovanými nehty – lakovala maminka – a od 6. tříd některé 

žákyně chodí na vyučování namalované /nebo zmalované?/. Zda je to dobře nebo 

špatně ukáže čas. 

 

ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO 

U nás na Hané byla zemědělská činnost vždy tou hlavní, které se občané 

věnovali. Soukromému zemědělství odzvonilo v padesátých letech. Zemědělské 

družstvo přetrvalo do dnešních dnů jako akciová společnost a počet těch, kteří 

nyní v zemědělství pracují je podstatně nižší.  

Dnes obhospodařuje 906 ha orné půdy. Podle velikosti zasetých hektarů se 

nejvíce věnuje vypěstování kvalitní pšenice, dále ječmenu, kukuřice a cukrovky. 

Bezmála 50 ha bylo letos zaseto vojtěšky. 30 ha máku muselo být zaoráno pro 

velikou nepřízeň počasí. Nemálo polí je věnováno pěstování chmele, jehož kvalita 

je na velmi dobré úrovni. 

V živočišné výrobě bylo ustájeno celkem 631 kusů skotu – chovné jalovice, 

telata, krávy, vysokobřezí jalovice i skot na výkrm. Prasat bylo celkem 1020, z 

toho 365 na výkrm a 85 prasnic. 
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Z rostlinné výroby byla nejúspěšnější cukrovka, není pamětníka tak 

vysokých výnosů, asi bylo pro ni počasí naprosto vyhovující. Zato pro obiloviny 

nebylo, ty doplatily nejen nižšími výnosy, ale velké ztráty byly i při sklizni, kdy 

deště působily zemědělcům vrásky na čele. Nejhůře dopadly výnosy chmele, 

kterému se v minulých letech dařilo, letos byl výnos méně než padesáti procentní. 

Ani s kvalitou to nebylo dobré, byla podprůměrná. Nejvýnosnější plodinou 

letošního roku byla cukrovka, kde byl neuvěřitelně vysoký hektarový zisk. 

Krupobití poškodilo řepku, ale zde byla ztráta částečně kryta pojišťovnou. Letos 

se špatně prodávala pšenice, její vysoké výnosy snížily cenu, ale nízký výnos u 

ječmene jeho cenu zase zvýšil a tím se to vyrovnalo. Minulá léta byl pro družstvo 

nejvýnosnější plodinou chmel, letos to byla místo zisku ztráta a to nemalá. 

Viníkem bylo počasí, které se nedá nijak ovlivnit. Bohudík, ztráty za zaorání 

máku na jaře byly hrazeny dotacemi na sucho od Ministerstva zemědělství a 

výživy. 

Materiálové náklady byly mírně zvýšené, nejvíce se o zvýšení zasloužila 

cena nafty. 

Celkové tržby byly v rostlinné výrobě proti minulému roku zvýšené. Byly 

ovlivněny právě dotacemi za sucho – celková částka činila 3 259 000 Kč. Část 

byla již čerpána, zbývá dostat ještě asi 2 miliony Kč, které budou uhrazeny do 

konce dubna 2001. 
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I v živočišné výrobě byly dobré výsledky i když i zde došlo ke zvýšení 

materiálových nákladů, hlavně zvýšením cen krmných směsí. Tržby za mléko se 

zvýšily, protože se zvedla dojivost z 16,81 na 17,15 1, takže došlo ke zvýšení 

zisku. Lepší odbyt pro další rok byl zajištěn s mlékárnou Zábřeh, kde je stanovená 

cena za 1 l na celý rok. S Kunínem tedy pro špatné podmínky byla smlouva 

zrušena. Hanácký masokombinát bude od nás vykupovat podstatnou část masa. 

Nejde jen o to vypěstovat, ale také umět dobře prodat. 

V letošním roce byl zisk ve výši 6 368 000 Kč, zatím co loni byla ztráta  

1 128 000 Kč. Přesto byly i v tomto roce problémy s vyplácením mezd hlavně 

proto, že se stále opožďovalo proplácení prodeje a není vyrovnána dotace od 

ministerstva. Po zkušenostech družstvo si letos v předstihu zajistilo smlouvy pro 

příští rok a jak je to důležité se ukázalo u špatného prodeje pšenice. 

Ke konci roku mělo družstvo 79 družstevníků. Průměrný plat 11 508 Kč 

nedosahuje k celostátnímu průměru. Bylo také uhrazeno nájemné z pozemků za 

rok 1998 a 1999, zůstává k úhradě letošní nájemné. Rozvoj družstva brzdí 

nevyrovnané majetkové podíly – dlouhodobé závazky oprávněným osobám, které 

činí 33 165 000 Kč a celé jmění družstva je 16 167 000 Kč. Na první pohled lze 

dovodit, že to je skutečně závazek dlouhodobý, otázkou je, zda vůbec je 

splnitelný? 

Finanční hotovost k 31.prosinci letošního roku na účtech u bank dělá  

1 304 000 Kč, v pokladně družstva zůstává 88 000 Kč. 
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V současném vedení družstva se chystá změna – pan předseda Mádl bude 

odcházet do důchodu. 

Již dříve jsem se zmiňovala, že družstvo pronajalo své prostory několika 

menším firmám nejen pro zlepšení finanční situace – každá kapka dobrá – ale 

hlavně také pro využití prostorů. Tento stav zůstal nezměněn. 

 

WANZL 

je největším a také nejprosperujícím podnikem v naší vesnici. V roce 1991 

koncern Wanzl Metallwarenfabrik GmbH založil své již sedmé evropské a 

zároveň první zastoupení v bývalém východním bloku právě v Československu. 

Po úspěšném působení v pronajatých prostorách v Olomouci začal na "zelené 

louce" u nás, v Hněvotíně výstavbu logistického centra. První náklady se blížily 

70 000 Kč. Závod prosperoval a v letech 1998–1999 následovala další etapa 

výstavby nákladem větším, asi 83 500 000 Kč. V současné době tu stojí moderní 

areál o zastavěné ploše cca 15 000 m2 a zaměstnává více jak 120 pracovníků. 

Celou výrobu 80 zaměstnanců vede 5 vedoucích, v přímém prodeji drátěného 

programu – výroba košíků do samoobsluh, prodejen a hlavně supermarketů, druhy 

jejich výrobků si 1ze prohlédnout v hale podniku – pracuje 11 prodejců, z toho  

4 v Praze. V celkovém vedení je 23 úředníků. Práce je zde náročná, ne každý tu 

vydrží, ale přesné dodržování pracovní doby je vyvažováno různými výhodami, 

které lze získat, až pokud se pracovník osvědčí během jednoho roku a je přijat 
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nastálo. Pak má jistotu stálého zaměstnání, a to není v dnešní době zrovna málo. 

Dále se tu vyplácí polovina 13. a 14. platu, zaměstnanci dostávají příspěvek na 

připojištění, 22 pracovníkům platí firma kurzy němčiny. Platy jsou tu slušné, 

polovina pracovníků má 15 000 Kč, nejnižší příjem činí 13 000 Kč. Ani 

dvacetitisícový příjem není výjimkou. 

Pro Hněvotín je důležité, že tato firma nás zviditelnila a vybudováním 

průmyslové zóny bude předpoklad k dalšímu podnikání, hlavně aby nebylo 

ztrátové, ale prosperující. Firma sama je sponzorem různých akcí v obci, 

vysokými částkami dotuje fotbalový klub – loni 86 000 Kč, letos 60 000 Kč. K 

různým akcím dostala mateřská škola drobné dárky, o počítačích pro školu jsme 

se již zmínila v kapitole Základní škola. 

Firma se stala celoevropsky průkopníkem moderního vybavení prodejen a 

je synonymem pro kvalitní nákupní košíky a vozíky různých tvarů. 90 % zdejší 

výroby jde do Německa. Na příští rok se připravují oslavy desetiletého působení 

u nás. Ze 120 zaměstnanců většina dojíždí z Olomouce nebo z Lutína. 

 

FAMO 

je dalším dobře prosperujícím, ale mnohem menším podnikem. Sídlí 

naproti družstva, vlevo při vjezdu do obce od Olomouce. Z budovy staré 

nevyužívané kovárny je pěkná budova s úpravným okolím. Vyrábí velká garážová 
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vrata a má 4 zaměstnance. Jejich majitelé bydlí v Olomouci. Jejich péče o firmu 

spolu s firmou WANZL zlepšila příjezd k nám. 

 

KERAMO 

zde již dlouhá léta vyrábí keramické zboží, stále má dostatek odběratelů, 

takže její vlastník, pan Horák, občas potřebuje výpomoc, kterou snadno sežene u 

vysokoškolských studentů v naší vesnici. 

 

OBCHOD A SLUŽBY 

Rozšiřují se služby pro občany, mezi nejmladší patří kosmetika paní 

Rozholdové z Bystročic, která si na 3 dny v týdnu pronajala místnosti v přízemí 

na poště. V těchto prostorách již několik podnikatelů zkoušelo své štěstí, ale 

neuspěli. Čas ukáže, zda se kosmetice bude u nás dařit. Ženy, které mají o 

kosmetiku zájem a mají také na ni peníze, mají již svou kosmetičku buď v Lutíně 

nebo v Olomouci. Bylo by dobré, kdyby se tu kosmetička udržela. 

Pokus o „sekond hand“ – prodej nošeného oblečení – a spolu s ním prodej 

nalévaných saponátů na Malém Klupoři pro malý zájem nevyšel a byl zrušen. 

Fungují zde 2 kadeřnictví, paní Punčochářová vždy po odpoledních a v 

sobotu /vždy po práci ve městě/, protože celodenní provoz by se nevyplatil, 



27 

 

 

výdělek by stačil pouze na daně a ostatní poplatky. Počet zákaznic se vejde do 

zkráceného provozu. Paní Špičáková na Velkém Klupoři provozuje kadeřnictví a 

holičství celodenně. Obě kadeřnice ochotně upraví hlavu zákaznic i doma. 

Na opravu kožichů a kožešinových čepic sem jezdí až z města, protože tam 

prodejna s opravnou chyběla. Měli jsme také možnost dát si opravit čalouněný 

nábytek u Bernátů v centru obce, ale provoz byl v tomto roce z rodinných důvodů 

ukončen. 

Velkým požehnáním pro nás jsou dobře fungující dvě Večerky, kdy je 

možnost nakoupit si ve všední dny do 20 hodin a v neděli odpoledne, mimo to 

otevírají obě ji brzy ráno s čerstvým pečivem. Lze zde koupit nejen potraviny, ale 

i zeleninu, ovoce, prací prášky a u Všetičků i maso. Prodávaná masa ve 

společnosti pracích prášků, zeleniny i alkoholu nemá s hygienou mnoho 

společného. Zlepšila se kultura prodeje alkoholických nápojů hlavně tím, že u 

autobusové zastávky směr Lutín Čtvrtlíkovi postavili malou hospůdku, která na 

Večerku navazuje. Zlepšila se i péče o její okolí a naplánovaná výsadba zeleně by 

měla projíždějícím ukazovat naši obec konečně v lepším světle. 

Díky dotování obce stále funguje mandlovna a čistírna dvakrát týdně. 

Provoz čistírny velmi podražil, nové látky se doma snadněji a levněji ošetřují a 

perou, zákazníků ubývá, ceny rostou. 

Mimo hospůdky u zastávky autobusů můžeme posedět u pana Vysloužila, 

kde je také možnost koupit některé druhy potravin a pití. Provoz restaurace 
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POPOREST drží pracovníci ubytovaní na ubytovně, kteří se tu stravují. Jsou to 

lidé z výstavby dálničního obchvatu. Výstavba bude trvat několik let. V této 

hospodě si návštěvníci mohou zahrát kulečník a nejnověji hry šipky, která se stává 

oblíbenou zábavou. 

Restaurace na hřišti ožívá nejvíce ve víkendové dny v době fotbalových 

zápasů a jiných akcí na hřišti. Pořízení kuželek a ping–pongového stolu z 

prostředků výtěžku na plese podnikatelů se stalo lákadlem nejen pro děti, ale i pro 

dospělé. Ve výhledu plánuje OÚ vybudovat dětské hřiště s prolézačkami a 

pískovištěm. 

Je udivující, že při konkurenci supermarketu a hypermarketů stále lze 

nakupovat ve 3 obchodech, a to nepočítám večerky a další 2 obchody s 

průmyslovým a drogistickým zbožím i papírnictvím a je tu i výběr umělých květin 

a hraček. Dále můžeme nakoupit semena, hnojiva, okrasnou zeleň a ani květiny k 

různým příležitostem nemusíme shánět jinde. Je tu květinářství, kde je možno 

zazvonit a kdykoliv koupit krásně vázanou kytici – je to dovoz z Holandska. Ani 

textil a boty nemusíme nakupovat jinde, u paní Pokorné je slušný výběr a pokud 

nemá, je ochotna objednat. Opravy aut provádí firma na Lutínské ulici. Prodej 

použitého nábytku jednou týdně v prvním patře na poště nezaznamenal žádný 

větší zájem a proto skončil. 

Na to, že obec má něco přes tisíc obyvatel a je blízko města, tak nás tyto 

služby řadí k městským výhodám. 
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V letošním roce se již uklidnily vzrušené emoce kolem hluku z firmy pana 

Stoličky, který zpracovává staré železo a při jeho lisování vznikal enormní hluk. 

Úprava strojů a vyhrazená doba problém nakonec vyřešila. 

ORGANIZACE 

FC HNĚVOTÍN patří mezi organizace s velikým provozem. Pravidelné 

fotbalové zápasy dorostu i mužstva kopané se střídaly s akcemi, pořádanými zde 

jinými organizacemi. K největší akci patřil I. turnaj v kopané o „Putovní pohár 

starosty obce“, který do areálu přilákal mimořádnou návštěvnost. Turnaj proběhl 

mezi družstvy jednotlivých částí obce a obecním zastupitelstvem. 29. července 

bylo krásné počasí /udivující po deštivém červenci/ a to podnítilo zájem nejen 

hněvotínských občanů. Rady aut lemovaly po obou stranách silnici u hřiště. 

Družstva: obecní zastupitelstvo  

 Válkov – Topolanská   

 střed obce  

 Olomoucká – Lutínská   
   

Výsledky: střed obce – Olomoucká, Lutínská  5 : 33 

 obecní zastupitelstvo – Válkov, Topolanská 2 : 10 

 obecní zastupitelstvo – Olomoucká, Lutínská 

                                      na pokutové kopy 

2 : 2 

3 : 0 

 Válkov, Topolanská – střed obce 7 : 4 
   

Konečné pořadí a získané ceny: 

I. Válkov, Topolanská – Putovní pohár a 3 láhve šampaňského,  

                                     k tomu pečené sele 

II. střed obce – 3 láhve šampaňského a 100 točených piv v 

                     restauraci SPORT – na hřišti  

III. obecní zastupitelstvo – 48 kusů plechovek piva 

IV. Olomoucká, Lutínská – dárkový balíček 
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Zajímavosti z turnaje: 

Nejlepší střelec – 7 branek – Jiří Šulc /Válkov, Topolanská/ 

Nejstarší účastník turnaje – 72 let – Karel Husar /střed/ 

Nejmladší účastník turnaje – 9 let – Marek Vyroubal /střed/  

Střelecká tabulka: Šulc Jiří – 7 branek – pohár nejlepšího střelce 

 Šulc Michal – 4 branky – oba Válkov, Topolanská 

 Skopal Stanislav – 4 branky – Olomoucká, Lutínská 

 Kaštyl Roman – 3 branky – střed obce 

 Bartoš Jiří – 3 branky – Válkov, Topolanská  

 

Z těchto výsledků je zřejmé, proč pohár vyhrálo právě družstvo Válkov, 

Topolanská. Na koupi poháru, organizaci a režii přispěla obec částkou 10 000 Kč, 

organizaci a režii si vzal na starost pan Vysloužil se svou Večerkou. Věcné ceny 

v dárkovém balení poskytla „Hospoda na zastávce“, tedy Čtvrtlíkovi a připojili se 

i Myšákovi. 

O krásné zakončení tohoto turnaje se postarali parašutisté, kteří se snesli na plochu 

hřiště za náležitého obdivu nejen dětí, ale i dospělých. 3 parašutisté seskočili z 

výšky 1 200 m z letounu „L–60– Brigadýr“. Přesnost seskoku byla obdivuhodná. 

Parašutisté nebyli žádní začátečníci, pan Roman Kopřiva měl již za sebou 1 700 

seskoků, Petr Gába 520 a Vít Myšák 470. 

Tento turnaj zahájil tradici, která bude pokračovat dalších letech. Letošní 

akce se zdařila, ať je pobídkou do dalšího pokračování. 
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Mezi další pěkné akce na hřišti zařazuji i DRAKIÁDU, pořádanou 8. října. 

Opět přálo počasí a 25 draků s pomocí tatínků, maminek, dědečků a někdy i 

babiček vyletělo do modrého nebe. Vhodně bylo zařazeno nejen komu drak 

vyletěl nejvýš, ale také kdo měl nejnápaditějšího draka. Hodnocení sledovali 

napjatě děti s rodiči a odměny čekaly nejen na vyhodnocené, ale na všechny děti, 

které se s drakem zúčastnily. Po napínavém soutěžení se všichni rádi podívali na 

kamarády z hasičského kroužku, kteří se pochlubili, co se letos naučili. Zakončení 

opékáním špekáčků vyhovovalo všem. 

Největším problémem fotbalového klubu, který se stále opakuje, je hledání 

trenérů pro dorost. Umístění družstev dorostu i mužstva si klub vede sám. Nejsme 

nejlepší, ale rozhodně nepatříme mezi horší kluby. Hřiště, jeho údržbu i využití 

by nám leckterá obec mohla závidět. 

MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ má v prostoru družstva Blata Hněvotín 

vybudovanou umělou noru k výcviku psů. V květnu a červnu probíhal jejich 

výcvik každý pátek od 17 hodin. Někteří zájemci využili možnosti jít se na pejsky 

podívat. 

Volně pobíhající psi jsou velkým nebezpečím hlavně v měsíci červnu, kdy 

se rodí nejvíce mláďat. Ale i během celého roku se majitelé psů ocitají v 

nebezpečí, že o svého psa přijdou, pokud bude volně pobíhat ve vzdálenosti  

200 m od obytných domů. Myslivci je mohou zastřelit, jak se již stalo a majitel 

žádnou náhradu nedostal. 
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Myslivci se snaží obnovit v naší honitbě chov divokých králíků, kteří 

následkem divokého moru vymizeli z našich polí. Infekční mor byl rozšiřován i 

neodpovědnými chovateli drobného domácího zvířectva, kteří svá uhynulá zvířata 

místo do kafilerie odváželi za obec a zde je volně pohodili. Zodpovědnost za své 

prostředí za okolí obce i svého domu ještě stále u nás není domovem. 

SBOR DOBROVOLNYCH HASIČŮ letos provedl pravidelnou prohlídku 

domů jako prevenci před požáry a bylo pro nás dobré, že nebyly zjištěny zásadní 

závady. Za velmi úspěšné je považováno obnovení činnosti kolektivu mladých 

hasičů, který má v současné době 12 členů a členek, kteří hned započali s 

výcvikem a na podzim se zúčastnili požární soutěže. Pravidelně se scházejí v 

prostorách hasičské zbrojnice. 

ČERVENÝ KŘÍŽ pořádal pro děti do 15 let diskotéku, která je mezi dětmi 

hodně oblíbená. Plně obsazen byl na podzim autobusový zájezd do ZOO Lešná 

pro rodiče s dětmi, kdy děti měly výlet zdarma, rodiče platili. Tímto způsobem 

výbor utrácí peníze, které vydělá na svém plese. Mimo to členky pomáhají při 

různých akcích jako zdravotnice – Drakiáda, závod na kolečkových bruslích, ... – 

a každoročně blahopřejí dříve narozeným občanům s malým dárečkem. 

ČESKÝ SVAZ ŽEN pořádal pro děti na jaře i na podzim závody na 

kolečkových bruslích ve spolupráci s OÚ a Červeným křížem. 28 dětí v prostorách 

u hasičské zbrojnice se vypnulo k co nejlepším výkonům, povzbuzovány 

přihlížejícími dětskými i dospělými diváky. Odměny pro první 3 vítězná místa 
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byly zakoupeny a paní Holinkové patří naše poděkování za částečné sponzorování 

odměn. 

V srpnových dnech se vydařily výlety – první na Svatý Kopeček do ZOO, 

kdy cestu z Hněvotína do Olomouce tam i zpět děti absolvovaly polní cestou 

pěšky, dále využily městské dopravy. V ZOO se projely vláčkem, podívaly se na 

rodnou Hanou z rozhledny a spokojeně zase došly domů. Druhý výlet byl 

cyklistický, spojený s koupáním ve Slatinicích. Je škoda, že dětem chybí 

cyklistické vybavení, a proto si na zopakování členky netroufnou. Škoda je to 

velká, protože tímto výletem byly děti nadšené. 

Mimo tyto aktivity s dětmi došlo koncem roku k velkým změnám ve 

výboru. Od listopadu tvoří nový výbor „mladá krev“, a to paní Radka Doležalová, 

Jaroslava Dostálová, Dana Dostálová, Miluše Filipová, Ivana Filkászová, 

Jindřiška Flášarová a Iveta Macounová. 

 

KALEIDOSKOP 

Stalo se módou hlavně mezi důchodci, kteří mají volný čas, zúčastňovat se 

zájezdů s prezentací různých výrobků. Obvykle je cena taková, aby se zdála 

výhodná, obzvlášť, když je nabízen dárek nebo oběd. Výrobky, které prezentující 

nabízí, se podle jeho tvrzení dostanou jen na těchto akcích, jsou drahé, a přesto se 

podaří přesvědčováním, že někteří výrobek koupí. Z počátku bývaly autobusy 

plně obsazené, ale když se zjistilo, že lze v obchodech koupit stejný nebo podobný 
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za podstatně nižší cenu, zájem opadá a již se lidé nedají tak snadno přesvědčit ke 

koupi a často jedou jenom jako na výlet. Organizátoři těchto akcí se obrací také 

na organizace, kterým za účast manželských párů nabízejí pro ně večeři a 

organizaci poplatek 80 Kč za 1 manželský pár – počet je limitován. Této možnosti, 

hlavně pro možnost získat peníze pro organizaci, využil červený kříž i Český svaz 

žen. 

Mimo tento prodej nabízejí dealeři speciální nádobí, kosmetiku, ale jsou to 

takzvaně akce rodinné se známými a přáteli stejně, jako takto začala po roce 1989 

prodávat své nádobí firma Zepter. Nádobí velmi, velmi drahé, podobné vlastnosti 

má firma Tescoma a její zboží je v obchodech podstatně levnější. 

Již několik let fungují supermarkety a hypermarkety a ubírají podstatný 

výdělek malým obchodům. I od nás mnoho občanů jezdí na velké nákupy do 

TERNA, BILLY, GLOBUSU, ALBERTU a dalších, které u nás rostou jako 

houby po dešti. Je s podivením, že zatím u nás všechny obchody fungují. 

Denně dostávají občané do svých schránek s poštou spoustu reklamních 

letáků a pozvánek na různé akce. Nepomůže ani, že si nepřejete jejich dodávání, 

pošta dostane balík reklam a jsou vlastně takto nuceni je rozdat. Ještěže v naší 

obci funguje ve škole sběr starého papíru. 

Stalo se velikou módou kupovat značkové oblečení a kdo na ně má, 

nakupuje v buticích, ti druzí zase imitace na tržišti, nejčastěji u vietnamských 

obchodníků. Příklad: cena značkové obuvi je asi 2 500 Kč i více, imitace na trhu 
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stojí asi 300 Kč. Také je využíván sekondhand. U nás se neujal, ale do města trefí 

každý, komu nevadí, že koupí již nošené čisté značkové oblečení, hlavně že o tom 

nikdo nemusí vědět. Je pravdou, že tu lze sehnat občas velmi kvalitní, a hlavně 

levné značkové zboží a nákupem v těchto obchodech se v časopisech chlubí i 

známé hvězdy. 

Ani nám se nevyhnulo tak zvané „podnikatelské baroko“ – rozsáhlé domy 

pro ty, kdo na ně mají. Na Lutínské vzniká nová čtvrť moderních domů pro vesnici 

neobvyklého slohu a nevypadají špatně, líbí se. Také výměna dřevěných oken za 

plastové není to pravé, co se líbí architektům. Na Velkém Klupoři je již několik 

let rozestavěný dům s velkým pozemkem, o který se nikdo nestará a ten zarůstá 

býlím a plevelem k velké nelibosti sousedících majitelů zahrad. Obecní úřad po 

stálých stížnostech občanů přinutil majitele nechat pozemek aspoň posekat, ale je 

to málo. 

Cestování je dnes velice rozšířené. Mladé dívky se zajímají o práci  

„au pair“, co je vlastně dívka k dětem a zájem je o Anglii a Ameriku. Tímto 

způsobem se učí řeč a rozšiřují své poznání jiných zvyků a tradic. Jet o dovolené 

kamkoliv dnes omezuje pouze to, zda na cestování máme peníze.  

Kulturní dům byl během roku využíván pro různé akce nejen našich 

občanů, ale i cizích. Bývají tu prezentace výrobků, na které autobusy přivážejí 

zájemce. Učni z Lutína tu prožili vánoční besídku, během roku několik diskoték 

– provázené hlučným odchodem mládeže a nespokojeností obyvatel – také tu 



36 

 

 

proběhlo setkání rodáků z Německa, které organizoval pan Zapletal. Maškarní bál 

pro děti a besídky pro rodiče byly akce obou škol. Pravidelně jako každý rok 

pořádali svůj ples myslivci, Červený kříž, Sdružení rodičů a přátel školy i 

podnikatelé. 

Změna sestavy jídelníčku pro zdravou výživu se velmi těžko ujímá nejen u 

starších občanů. Hanáci si moc pomalu zvykají na více zeleniny, ovoce a 

vlákniny, hlavně na omezení příjmu masa a masných výrobků. Náhrada masa 

sójou málokomu vyhovuje. Na druhé straně nejen mladé dívky, ale již malé 

holčičky podléhají trendu modelek, které jsou anemicky štíhlé, a to nemusí vždy 

dobře skončit.  

Luštění křížovek se letos vyplatilo paní Doležalové, která vyhrála v 

časopisu Překvapení pračku. Jistě se výherců objevilo v obci více s drobnými 

výhrami, ale to je znalost jen z doslechu. 

Zato výhra doprovázená dokumentární fotografií pana Procházky a vozu, 

který vyhrál, byla obrovským předvánočním dárkem. Výherce se zúčastnil 

předváděcí akce firmy FORD u supermarketu TERNO, zkusil jet s předváděným 

vozem, vyplnil blanket s různými otázkami pro průzkum trhu a za čtvrt roku, kdy 

už pomalu na akci zapomněl, mu došla zpráva, že vyhrál vůz FORD Fokus. 

Přejímal ho i s manželkou 22. prosince. 

V letošním roce se celosvětově střetly dva dětské fenomény, japonský 

kreslený seriál POKÉMON a kniha pro děti Harry POTTER, která se zrodila v 
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hlavě britské spisovatelky Joanne Rowlingové. Pokémoni i malý čaroděj mají u 

dětí obrovský úspěch, u rodičů, vzhledem k obsahu, již mnohem menší. Figurky 

Pokémonů jsou velmi drahé a děti po nich touží. 

Televizní obrazovku zaplavily pořady plné násilí a horory i pro dospělé. 

Mají je vyvažovat telenovely na pokračování – není výjimkou 150 a dál – s 

plytkým obsahem. Dále také zábavná show všeho druhu, a hlavně úrovně 

dokázaly, že pokleslé televizní receptury zabírají na celém světě. 

Poměrně malá vzdálenost od Olomouce umožňuje návštěvu divadel, 

koncertů a jiných kulturních akcí. 

Lidé více utrácejí, to je dobře, díky přílivu zahraničních investic se naše 

země podle statistiků stává zemí televizorů, počítačů, a hlavně mobilních telefonů. 

Mladí lidé považují vlastnictví mobilního telefonu za věc naprosto nutnou k 

životu. Mobilní telefon slyšíme všude kolem sebe, v autobuse, ve vlaku, za 

volantem, na ulici, v divadle, v obchodě, prostě všude. To nám nevadí naprostá 

ztráta soukromí? Mobilní telefon považují za nejkrásnější dárek i malé děti. 

ZÁVĚR 

Byl vytvořen program obnovy vesnice, přijat byl již v roce 1991, ale plné 

podpory se mu dostalo až o 3 roky později a významně k tomu přispěl Spolek pro 

obnovu venkova. Od roku 1998 bylo rozdělováno ročně mnoho milionů. Byla 

určeny na udržení kulturních a společenských tradic, na zachování rázu 
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venkovské zástavby, na zlepšení životního prostředí a na rozvíjení přírodních 

hodnot. Peníze mohla dostat obec s připraveným územním plánem a místním 

programem obnovy. Pro lepší využití se obce spojily do mikroregionů. 

Náš mikroregion tvoří tyto obce: Drahanovice, Hněvotín, Luběnice, Lutín, 

Slatinice, Slatinky, Těšetice a Ústín. V rámci mikroregionu získala obec peníze 

na zvelebování a na počítač s internetem. Jak se zmiňuji v kapitole Obecní úřad, 

na vzhledu naší vesnice je to již znát. 

Zlepšila se také péče o předzahrádky. Úprava na řadovkách byla vždycky 

pěkná, ale dnes se již k pěkným řadí i Topolanská, část Lutínské a zjara pohled na 

záhon kosatců je moc hezký. I na malých předzahrádkách v této části obce je 

starost majitelů znát. 

Bohužel, všichni ale nemáme stejný zájem a snahu o pěkné prostředí. Volně 

pobíhající psi i letos ničili předzahrádky. V každé části obce se najdou lidé, jimž 

je okolí jejich domku lhostejné, proč by měli pečovat o to, co není nutné? Bude 

to jistě ještě nějakou dobu trvat, ale současnost ukazuje, že lhostejných lidí bude 

ubývat. Lhostejnost je jedna z velmi špatných vlastností a pro pěkný vzhled asi ta 

nejhorší. 

Fotografie k některým událostem jsou v albu obce. 

Děkuji za spolupráci nejen paní starostce Mifkové, ale všem, kdo mně vyšli 

vstříc. 
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